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حمایت دولت از پروژه های مترو به نفع اقتصاد کشور است 
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران: پروژه پایانه اکباتان می توانست زودتر به 
اتمام برسد؛ چراکه در هر خطی نیاز به سیســتم پایانه ها در ابتدا و انتهای آن داریم 
و امیدواریم دولت و مجلس کمک هایشــان را در حوزه مترو انجام دهند که بدون 
کمک آنها مترو در هیچ شــهری به بهره برداری نخواهد رسید. حمایت در این حوزه 
از نظر مصرف سوخت، آلودگی هوا، اتلاف وقت و انرژی به نفع کشور خواهد بود. آمار 
روزانه جابه جایی مسافر توسط مترو قابل قبول نیست و این ساختار و ظرفیت، توان 
جابه جایی بیشتر از یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر در روز را دارد و هرقدر میزان سفرها 
با مترو بیشتر شود، آلودگی هوا و ترافیک کمتر می شود و به صرفه و صلاح اقتصادی 

کشور خواهد بود.

برای تکمیل خطوط مترو راه زیادی داریم
مسعود درستی، مدیرعامل شرکت متروی تهران و حومه:  بررسی ها نشان می دهد 
که در کلانشهرها کمتر از 2میلیون سفر با قطار شــهری انجام می شود که بیش از 
۸۰درصدشان یعنی حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار سفر توسط متروی تهران پوشش 
داده می شود. این در حالی است که مترو کمتر از ۱۰ درصد سهم حمل ونقل شهر تهران 
را به خود اختصاص داده و ما راه زیادی برای تکمیل خطوط و توسعه مترو داریم و لازم 
است که همه ارگان ها همچون مجلس شورای اسلامی و... پای کار بیایند تا شرایطی 
فراهم شود که ســهم حمل ونقل مترو در تهران به مرحله  منطقی برسد. باتوجه به 
گسترده بودن خدمت رسانی در حوزه حمل ونقل ریلی ساخت و بهره برداری از پایانه 
اکباتان که از نظر ابعاد و مساحت از معدود پایانه های زیرزمینی در خاورمیانه است، 

ضرورت داشت.

 فاز نخســت پایانه متروی اکباتــان به عنوان 
بزرگ تریــن پایانه زیرزمینی کشــور با حضور 
مدیران شهری، وزیر کشور و نمایندگان مجلس 
به بهره برداری رســید.  علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران در این مراسم گفت: »تلاش کردیم باتوجه 
 به تحــول در حوزه مدیریــت و توجه به تحول 
اجتماعی، نقشــه راه تعالی را در شــهر ترسیم 
کنیم و ازاین رو در همــان گام اول یک الگویی 
را مبتنی بر چشم انداز ۱۰ساله در ۱۲سیاست 
و ۹۰کلان پروژه طراحی کردیم. البته از تکمیل 
پروژه های بر زمین مانده غافل نشــدیم و امروز 
شاهد بهره برداری از پروژه پایانه اکباتان هستیم 

که سال ها رها شده بود و خاک می خورد.«
 در ابتدای مراسم مســئولان از طریق قطار وارد 
پایانه شدند و پس از بازدید، شهردار تهران تورقی 
به کارنامه عملکرد یک ساله مدیریت شهری زد و 
گفت: »اگر به گذشته برگردیم می توان ۲مقطع 
برجسته در عملکرد شــهرداری یافت؛ نخست 
استقرار و عبور از موانع و مشکلات و دوم شناخت 
نیازها و ارائه یک الگو و تحول در کلانشهر تهران. 

اواخر سال گذشته با تمهیدات و صرفه جویی ها 
و اولویت بندی توانستیم به ثبات مالی برسیم و 
امکانی فراهم کردیم تا گام به گام تحول در شهر 
را دنبال کنیم.« علیرضا زاکانی در ادامه با بیان 
اینکه برای بهره برداری از پروژه ها منتظر مراسم 
افتتاحیه نمی مانیم و بهره برداری از پروژه ها باید 
به محض اتمام انجام شود، تأکید کرد: »با شناخت 
و دقت در زوایای شهر، هدف گذاری ها براساس 
تحول در 3حوزه )سخت افزاری و کالبدی شهر، 
نرم افزاری و زیست شــهری و حــوزه فناوری( 
مشــخص شــدند و از این  پس ابتدای هر هفته 
شهروندان شاهد افتتاح یک پروژه مهم و بزرگ 

خواهند بود.«

شنبه های افتخار و امید
افتتاح پایانه اکباتان، آغاز یک راه است. شهردار 
تهران با بیان این مطلب خبر خوش »شنبه های 
افتخار و امید« را به مردم داد و افزود: »شــنبه، 
نویدی اســت در راستای تحول شــهر و انجام 
و افتتاح پروژه های بزرگ مقیاس در شــهر که 
برخی از آنها جزو آرزوهای مدیریت شهری در 
ســال های گذشته بوده اســت؛ به عنوان نمونه 
می توان به ساخت مسکن، توسعه مجتمع های 
ایستگاهی، افزایش ایستگاه های مترو از ۱43به 

۱55ایستگاه، فعال شدن اتوبوس ها از ۲۲۰۰به 
55۰۰دســتگاه، پیگیری پروژه های شــهید 
بروجردی و شهید شوشــتری، تفاهم با وزارت 
دفاع درخصوص بزرگراه یادگار امام و... اشــاره 
کرد. در حقیقت وعده ما این است که هر شنبه 
به ویژه در ایام دهه فجر تا پایان ســال، افتتاح 

خواهیم داشت.«

دنبال باز شدن گره زندگی مردم هستیم
»گره زندگــی مردم باز شــود.« ایــن اولویت 
شــهرداری تهران اســت و آنطور کــه زاکانی 
عنوان کرده: »سعی داریم بدون هیاهو، زمینه 
را به گونــه ای فراهــم کنیم تا لبخنــد بر لبان 
مردم بنشــیند و در این راســتا حرکتمان را با 
مولدسازی امکانات و با تکیه  بر مشارکت مردم 
و مجموعه های مختلف آغــاز کرده ایم. یکی از 
مشــکلات مردم در حوزه شهرسازی است که 
امروز به دلیل مشــکلاتی که از گذشــته وجود 
داشــته در رکود هســتیم. درواقع اوج صدور 
پروانه 3۱هزار مورد در سال ۹۱ به 55۰۰ مورد 
در سال گذشــته رسیده اســت و ادامه چنین 
رویه نادرســتی مانع از جهش شهر می شود.« 
او با اشــاره به تخصیص بودجه از سوی شورای 
شهر تهران گفت: »اکنون امکان ایجاد فرصت 

از طریق مولدسازی و مشــارکت را داریم تا بار 
شهر را در جهت افق های بالاتر برداریم و همگام 
با مجموعه های علاقه مند به سرمایه گذاری این 
مســیر را پیش ببریم. می توانیم با ۲۸۱ پروژه 
مشــارکتی به ارزش 3۰۰هزار میلیارد تومان 
امکانی فراهم کنیم که محل مشارکت و تلاش 

در جهت ساختن را داشته باشند.«

امکان نوسازی واگن های مترو 
شهردار تهران همچنین با تأکید بر اینکه هدف 
ما نوسازی و بازسازی واگن های متروست، گفت: 
»نوسازی واگن ها حداقل یک سال و نیم زمان 
می برد و در بحث بازسازی هم تلاش می کنیم 
این کار با سرعت انجام شود. امسال به خطوط 
4، ۶ و ۷ توجه ویژه ای شــده است و علاوه برآن 
ســعی داریم از طریق اورهال خدمات بیشتری 
در خطوط مترو به مسافران ارائه دهیم.« به گفته 
شهردار تهران، هفته گذشــته برای ۱5درصد 
اولیه تأمین ۶3۰ دستگاه واگن مترو، وزیر کشور 
با سازمان برنامه مکاتبه کرد و مقدمات آن مهیا 
شد. همچنین درخصوص قطارها قرارداد خرید 
۱۱3دستگاه با مجموعه های داخل کشور بسته 
شــده و دولت ۷۷میلیون یورو از طریق فروش 

نفت برای خرید واگن اختصاص داده است.

افتتاح بزرگ ترین پایانه زیرزمینی مترو
بزرگ ترین پایانه زیرزمینی قطارهای شهری کشور در پایتخت بهره برداری شد

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

درختان پایتخت همچنان قربانی 
می شوند

نایب رئیس شورای شهر تهران: احتمال دارد قطع 
درختان در تهران یک سناریو باشد 

اگر روزگارانی شعر به دســت خود درختی می نشانم و... را 
زمزمه می کردیم و با ابیات همین شعر تشویق می شدیم تا 
نهال هایی را در کوچه و خیابان و حتی باغچه منازل بکاریم 
و از این سرمایه های ســبز و طبیعی نگهداری کنیم، امروز 
متأسفانه مصرع به دســت خود درختی می خشــکانم و... 
سروده می شود. درختانی که ریه های تنفسی شهر محسوب 
می شــوند اما یکی پس از دیگری بنا به دلایل غیرمنطقی 
قطع و حیاتشان پایان می یابد. در ماه های اخیر این موضوع 
به گونه ای رواج یافته است که نایب رئیس شورای شهر تهران 
احتمال وجود یک سناریو را مطرح کرده و خواستار ورود قوه 

قضاییه به این موضوع شده است.
به گزارش همشهری، ماجرای قطع سریالی درختان علاوه 
بر تشــویش اذهان عمومی ســبب نگرانی مدیریت شهری 
شده است طوری که منتخبان مردم در پارلمان شهری بارها 
میکروفن صحن شورا را برای اعتراض و دادن هشدار روشن 
کردند و خواســتار جلوگیری از این اقدام و برخورد جدی 
با متخلفان شــدند. روزی که ناصر امانی، عضو کمیسیون 
برنامه وبودجه شورای شهر تهران به قطع درختان در مرکز 
زلزله نگاری، تذکر داد و خواستار پاسخگویی مسئولان این 
مرکز شد، تصور می شــد پایانی باشــد برای ماجرای قطع 
درختان اما چند روز بعد خبر درختــان در خیابان ولیعصر 
مقابل یک مجتمع مســکونی رســانه ای شــد و پس از آن 
خبرهایی از قطع درختان حاشیه ریل راه آهن تهران – جنوب 
و تهران - غرب به گوش رسید و همین اواخر هم شاهد قطع 
درختان در دانشگاه الزهرا بودیم. این ماجرا همچنان ادامه 
دارد و به گفته امانی به یک اپیدمی تبدیل شــده است. چرا 
که اخیراً هم خبر قطع درختان در مجموعه ورزشی انقلاب 

رسانه ای شده است.  

پیگیری ها نتیجه داد
براســاس قانون شــهرداری ها، قطع درختان تخلف است؛ 
بنابراین در روزهای اخیر برخورد با متخلفان مطالبه مردم 
بود که مدیران شهری پیگیری کردند و پرونده تخلف مالک 
مجتمع مسکونی خیابان ولیعصر به مراجع قضایی ارجاع و 
مقرر شد علاوه بر کاشــت درخت به تعداد درختان خشک 
شــده، ۱۱۷میلیارد تومان هم جریمه پرداخــت کند. در 
واقع  ابعاد ماجرای سریالی قطع درختان در پایتخت چنان 
گسترده و پیچیده است که نایب رئیس شورای شهر تهران 
خواستار استفاده از ظرفیت قوه قضاییه شده و گفته که نگران 
خشکاندن درختان در شهر هستیم. چرا که بی تردید یکی 
از دغدغه ها و مســائل مهم تهران موضوع آلودگی هواست 
و گسترش توسعه فضای ســبز می تواند در این حوزه بسیار 
اثرگذار باشد. پرویز سروری درختان را ظرفیت تنفسی تهران 
دانسته و عنوان کرد: »توسعه فضای سبز اینطور نیست که 
هر زمانی تصمیم گرفتیم، درختی بکاریم و آن درخت رشد 
کند. قطعاً رشــد یک درخت به زمان زیادی نیاز دارد و باید 
ظرفیت های تنفســی تهران را علاوه بر توسعه، حراست و 
نگهداری کنیم. تکرار شدن قطع درختان در روزهای اخیر 
سبب شده این ذهنیت و نگرانی را داشته باشیم که احتمال 
دارد قطع و خشکاندن درختان یک سناریو باشد.« آنطور که 
این عضو شورای شهر تهران تأکید کرده: »بی تردید قطع و 
خشکاندن درختان جرایم سنگینی به همراه دارد و در این 
مسیر از ظرفیت قوه قضاییه اســتفاده خواهیم کرد و تمام 
راهکارها شامل راهکارهای سلبی و ایجابی را برای جلوگیری 
از تکرار این موضوع به کار خواهیم گرفت.« شفاف سازی شعار 
مدیریت شهری در دوره ششم است و ازاین رو مردم انتظار 
دارند در روزهای آتی ابعــاد پیگیری ماجرای قطع درختان 

اطلاع رسانی و شفاف سازی شود.

تفریح  در شهربازی ایرانی 

شهربازی بسیج در جنوب شرق تهران بعد از 5سال تعطیلی بار 
دیگر رسما شروع به کار کرد. به گزارش همشهری آنلاین، با ورود 
به محوطه شهربازی صدای شادی و خنده شهروندان می پیچد؛ 
شهربازی ای که 5سال تعطیل بود و غبار رخوت و روزمرگی روی 
آن را گرفته بود. کمتر کسی از اهالی شرق تهران فکر می کرد که 
دوباره یک روز این شهربازی جان بگیرد و بتوان دوباره صدای 
شــاد و هیجان زده کودکان و نوجوانان و زنان و مردان را در آن 
شــنید؛ تصور عموم مردم منطقه این بود که به زودی برج های 
بلند و پر از سکنه جای این شهربازی را در تقاطع اتوبان بسیج 
و شــهید محلاتی می گیرند و این مهر پایانی می شود به چند 
دهه حضور شهربازی در این نقطه از تهران. حالا این شهربازی 
قدیمی دوباره جان گرفته، اما این بار با 3۸ دستگاه اسباب بازی 
که ۶۰ درصدشان را دانشجویان دانشگاه شریف ساخته اند و از 
این نظر تولید بومی به حساب می آید. البته مسئولان شهرداری 
منطقه ۱4 می گویند که فاز دوم آن که شامل دریاچه، رستوران 
و ۱۰دستگاه دیگر اسباب بازی است به زودی راه اندازی می شود. 
این پارک قدیمی و بزرگ مانند هزاران شهربازی فعال در جهان از 
ویژگی های خاصی برخوردار است که آن را از بقیه متمایز کرده؛ 
به طوری که چرخ فلک آن با ۱۰۰متر ارتفاع بلندترین چرخ فلک 
بزرگ ایران است و هر اتاقک آن برای 4نفر و مجهز به کولرگازی 
و شیشه های دودی است. همچنین تاب بزرگسالان با ۱3۰متر 

ارتفاع در زمره دومین تاب بلند کشور است.

 ابوالفضل فلاح 
 معاون مالی و اقتصاد شهری شهردار 

تهران
امــلاک  ســاماندهی  جامــع  طــرح 
شــهرداری بــه مناطــق 22گانــه ابــلاغ 
شده است و تا پایان سال تعداد املاک 
شــهرداری کــه ســند تک بــرگ دارنــد، 
افزایش می یابــد. درواقع مزیت ســند 
تک برگ این اســت کــه چون ســازوکار 
آن ســامانه ای اســت، قابلیــت جعــل 
و دســتکاری نــدارد و امیدواریــم بــا 
ســاختاری که ایجاد شــده املاک همه 
مناطــق شناســایی و اســناد تک برگــی 

تعیین تکلیف شوند.

محمــد منان رئیســی، رئیــس مرکــز 
مطالعــات و برنامه ریزی شــهر تهران از 
برگــزاری چهاردهمیــن دوره جشــنواره 
پژوهش و نــوآوری در مدیریت شــهری 
نهمیــن  و  تهــران(  شــهری  )مجمــع 
جشنواره آموزش و پژوهش در مدیریت 
شــهری و روســتایی خبــر داد و گفــت: 
»این جشــنواره که آذر برگزار می شــود 
9محور تخصصــی حوزه هــای مدیریت 
شــهری و 2 محــور ویــژه »شــهرهای 
دانــش محــور و کارآفریــن« و »تمــدن 
اســلامی - ایرانــی و عدالــت شــهری« 
دارد به این ترتیب نهادها، موسســات 
تحقیقاتی، مراکز علمی و دانشــگاهی 
و پژوهشــگران حــوزه مدیریت شــهری 
مــی تواننــد آثــار پژوهشــی خــود را در 
۵ قالــب کتــاب، مقالــه، پایــان نامــه، 
طــرح پژوهشــی و ایــده خلاقانــه بــه 
 دبیرخانــه ایــن جشــنواره بــه نشــانی

 Tuf.tehran.ir ارسال کنند.«

9
محور

مــرغ کامــل تــازه کیلویــی ۵1هــزار و 
۵00تومــان در میادیــن میــوه و تره بــار 
عرضه می شود. به گزارش همشهری 
عــلاوه بر مرغ، ســازمان میادیــن میوه 
و تــره بــار شــهر تهــران قیمــت برخــی 
از محصــولات را اعــلام کــرده اســت. 
براســاس ایــن مصوبــه شــهروندان 
کیلویــی  را  زرد  انجیــر  می تواننــد 
27هزار تومان، ســیب زمینــی 14هزار 
و 800تومان و انواع پیــاز را هم 8هزار و 

200تومان تهیه کنند.

51500
تومان

 اصلاح طرح ترافیک
پس از 3۰سال

رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
شهر تهران از اصلاح طرح ترافیک پس از 3دهه 
خبــر داد و گفت کــه وقت آن رســیده تا طرح 

ترافیک بازنگری و اصلاح شود.
به گزارش همشهری، سال آینده طرح ترافیک 
تغییر می کند و در همین راســتا کارشناســان 
مشــغول بررســی ابعاد این موضوع هســتند. 
سیدجعفر تشکری هاشــمی با بیان این مطلب 
عنوان کرد: »این موضوع باتوجه به آثار و نتایج 
اجتماعی، اقتصادی، جمعیتی، ترافیکی و... نیاز 
به مطالعات کارشناســی همه جانبه دارد تا بعد 
از رســیدن به طرح نهایی، مــدل اصلاح طرح 

ترافیک اجرایی شود.« 
او در ادامه گفت: »یکی از اهدافی که در بازنگری 
مدنظر داریم، امکان برخورداری شهروندان از 
حقوق برابر در زمینه مزایــا و محدودیت های 
طرح ترافیک است و باید به نحوی عمل کنیم 
که ســرزندگی را به مرکز شــهر بازگردانیم؛ 
چراکه یکی از معضلات مناطق مرکزی شهر، 
شــب مردگی این مناطق به واســطه سکونت 
حداقلی شــهروندان در این محدوده است.« 
به گفته تشکری هاشــمی، برخلاف گذشــته 
هم اکنــون، جمعیــت زیادی در مرکز شــهر 
ســکونت ندارند و هر روز نیز از ســاکنان آن 

کاسته می شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر

ترافیک

گزارش۲

توسعه خطوط و بهره برداری از ایستگاه های مترو سبب افزایش خدمت رسانی در شهر 
زیرزمینی می شود و این کار محقق نمی شود مگر با حمایت دولت؛ موضوعی که در مراسم 

افتتاح پایانه اکباتان موردتوجه برخی از مدیران شهری قرار گرفت و هرکدام مباحثی را 
در این مقوله مطرح کردند.

خدمت رسانی در مترو با حمایت های دولت شتاب می گیرد

۷
کیلومتر

خط
۴ 

پایانه اکباتان در 
بخش غربی خط 4 

قرار دارد.

ریل گذاری 
7کیلومتری معادل 

 30درصد طول 
خط 4 است

۷0
 هزار متر

مساحت این پایانه 70هزار 
مترمربع بوده و حدود 

۶برابر یک ایستگاه معمولی 
متروست.

2
  طبقه

 پروژه ساخت 
پایانه اکباتان در 
2طبقه طراحی 

شده است.

۱۴
 سال

عملیات اجرایی این پایانه 
از سال 1387یعنی 14سال 

گذشته آغاز شده بود.

۱۹
سوزن

تا پیش از افتتاح پایانه اکباتان، 
خط 4 دارای 19 سوزن بود، اما 
پایانه اکباتان به تنهایی دارای 

19سوزن است.

مشخصات پایانه اکباتان

مدیریت شرایط اضطراری در پایانه اکباتان
مجتبی شفیعی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران: این پایانه  در حوزه تعمیر و 
نگهداری، سرویس های دوره ای و… مزایای بسیاری دارد. همچنین پایانه اکباتان می تواند 
کمک کننده مدیریت در شرایط اضطرار برای اعزام یا تخلیه قطارها باشد. با وجود تمام 
مشکلات اقتصادی، متروی تهران در میان 2۵ شهر دنیا از نظر طول و ایستگاه رتبه بیستم 
را دارد. به زمان بازگشایی مدارس نزدیک می شویم و ضرورت دارد حوزه حمل ونقل عمومی 
موردتوجه قرار گیرد و برای بهبود ناوگان اتوبوســرانی برنامه ریزی شود. البته با دستور 
شهردار تهران برای تقویت ناوگان اتوبوسرانی، 22۰میلیارد تومان نقدینگی برای اورهال 
۵۵۰دستگاه اتوبوس تزریق شده اســت که به تدریج وارد ناوگان می شوند. همچنین ۵۰ 
دستگاه اتوبوس برقی برای نخستین بار به تدریج وارد خط جمهوری - بهارستان می شود.

ظرفیت جدید برای اورهال واگن ها
احمد وحیدی، وزیر کشور: کاری که شهرداری در آماده سازی پایانه اکباتان انجام داد، بسیار 
ارزشمند است و بزرگ ترین پایانه کشور قلمداد می شود و شهرداری تهران با جدیت به دنبال 
توسعه مترو و حمل ونقل عمومی است. این پایانه هم به لحاظ نگهداری واگن ها و هم برای اورهال 
آنها اهمیت دارد؛ شهرداری برای اورهال ظرفیت هایی داشت، اما این امکان ظرفیت جدیدی 
اضافه می کند. تامین 3۵۰ واگن مترو در دستور کار وزارت کشور قرار دارد و تلاش می شود با 
سرعت بیشتری کار انجام شود. در حوزه حمل ونقل برای سالیان طولانی کار جدی به ویژه در 
بحث اتوبوس انجام  نشده بود، اما در دولت جدید قراردادهای خوبی با خودروسازان داخلی بسته 
شده و امیدواریم بخشی از اتوبوس ها تا مهر وارد چرخه شوند؛ اعداد و ارقام در این مورد قطعی 
نشده و مشکلات کارخانه ها بعضا باعث می شود نتوان به عدد دقیق پیش بینی شده رسید، اما 

منابع تا حدود قابل قبولی تهیه شده و امیدواریم کارخانه ها به تعهدات خود عمل کنند.

 سیدمحمدرحیم مرتضوی 
 شهردار منطقه 9

با همکاری دانشــگاه صنعتی شریف و 
ستاد توانمند سازی  و تحول محله های 
کم برخوردار کشور، طرح توانمندسازی 
محله هــای  نوجوانــان  و  جوانــان 
کم برخوردار منطقه9 بــا هدف افزایش 
دانش و مهارت و نیز دور کردن این گروه 
سنی از آسیب اجتماعی اجرا می شود. 
خلاقیت، شناسایی استعداد، سخنوری 
و مدیریــت کــردن، تســلط بــر بــازار، 
مهارت های فنــی، علوم رایانــه از جمله 
کارگاه های طرح شــریف اســتار است.  
افراد علاقه مند و متقاضی13 تا 2۵ساله 
می تواننــد بــا مراجعــه بــه نزدیک ترین 
سرای محله در این طرح ثبت نام کنند.
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